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Pokud chcete rozesmát Boha, řekněte mu o svých plánech 

 If you want to make God laugh, tell him about your plans. (Woody Allen) 

                                                                                                         
Jak výstižné v tomto bizarním školním roce.  Na začátku školního roku 2019 jsme si mohli směle plánovat 
(a také jsme naplánovali) různé akce, aktivity, besedy, soutěže, soustředění, exkurze. Představa, co letos 
JISTĚ UDĚLÁM, VYTVOŘÍM SE STUDENTY, byla jako vždy velkolepá. A stačí malá nepatrná breberka a vše 
je jinak. Chodby ztichly, třídy zůstaly prázdné, zvonek oněměl. Soutěže, olympiády zůstaly nedokončené. 
Za pár týdnů budeme plánovat znovu, školní rok 2020/2021 se rozjede 1. září. Kéž toho nahoře už žádná 
podobná taškařice nenapadne.  

 



 

 

Vážené kolegyně, 
vážení kolegové, 
milí žáci, milé žákyně, rodiče a přátelé školy. 
 

Po roce opět otevíráte stránky školní ročenky, která hodnotí události na našem gymnáziu. Tentokráte ve 
školním roce 2019/2020. Pro tento školní rok jsme měli naplánováno mnoho aktivit, měli jsme 
připravenou spoustu akcí, projektů… Přesto vyšší moc zapříčinila, že mnoho z těchto plánů jsme museli 
z důvodu zavedení mimořádných opatření od 12. března 2020 přehodnotit. Ale to je život. Tudíž obvyklý 
výčet akcí školy a úspěchů našich žáků bude velice krátký. 
Pokusím se tudíž vystihnout pouze nejdůležitější momenty minulého školního roku. 
 Tak jako v předešlých létech, také ve školním roce 2019/2020 jsme se především zaměřili  
na postupné naplňování dlouhodobých koncepčních záměrů vedoucí k dalšímu rozvoji školy jako instituci 
poskytující vysokou kvalitu vzdělání. 
 V prvním pololetí jsme se jako každoročně zúčastnili několika prezentačních akcí zaměřených  
na prezentaci našeho gymnázia žákům základních škol. Jednalo se zejména o akci GEMMA v Novém 
Jičíně, Učeň, středoškolák  
a vysokoškolák v Ostravě. Pro žáky základních škol jsme zorganizovali dva projektové dny zaměřené na 
propagaci přírodovědných předmětů – biologie, chemie a fyziky. Pod vedením pana Mgr. Radima 
Bejlovce jsme inovovali Den a noc otevřených dveří. V září jsme pro širokou veřejnost uskutečnili první 
ročník Burzy volnočasových kroužků. Akce se zúčastnilo přes 500 osob a měla obrovský ohlas. O úrovni 
všech akcí svědčí mnoho pochvalných reakcí uchazečů o studium, rodičů i návštěvníků. V rámci 
projektových dnů jsme do března 2020 pro naše žáky uskutečnili několik desítek přednášek, exkurzí, 
vzdělávacích akcí a prezentací. Z důvodu zvyšování jazykových kompetencí žáků se naše škola zapojila  
do programu Moravskoslezského kraje Rodilí mluvčí do škol. Zájemce o prohloubení znalostí v cizím 
jazyku mohli navštěvovat kroužek francouzské, anglické a německé konverzace. Současně prohlubujeme 
spolupráci s organizací Cloverleave, prostřednictvím které jsme i nadále certifikovaným centrem pro 
přípravné kurzy Cambridge ESOL Examinations (FCE). 
 V oblasti investičních byl letošní rok velice úspěšný. Podařilo se dokončit dlouhodobou investiční 
akci Rekonstrukce fasády historické budovy za 11 mil. korun, kterou ze svého rozpočtu zcela hradil 
Moravskoslezský kraj. Podařilo se zrealizovat výměnu oplocení kolem multifunkčního sportoviště školy 
v hodnotě 600 tisíc korun. Zahájili jsme první etapu rekonstrukce ležatých rozvodů vody, nyní ve výši 300 
tisíc korun. Zahájili jsme rekonstrukci laboratoře fyziky v předpokládané výši 1 mil. korun. Akce by měla 
být ukončena do konče školního roku, tj. do 31. 8. 2020. V roce 2020 byla v hodnotě 300 tisíc korun 
vybudována zcela nová učebna environmentální výchovy. V rámci příprav byly zpracovány projektové 
dokumentace na rekonstrukci sociálního zázemí Budovy  
a studie na rekonstrukci hřiště. 
 Kromě investičních akcí jsme v letošním roce ukončili realizaci projekt zamřeného na zdravý životní 
styl, který byl financován z programu ERASMUS + a do kterého se zapojila partnerská škola ze Slovenska.  
Mezi další „malé“ projekty, které bych mohl nazvat projekty pro radost, patří zahájení aktivity  
na podporu environmentální výchovy na škole. V rámci projektu došlo k nakoupení včelího úlu, 
vyvýšených záhonů a další vybavení pro včelařský přírodovědný kroužek. Další etapa projektu zaměřena  
na vybudování přírodní zahrady s arboretem se z důvodu uzavření školy bude realizovat až v dalším 
školním roce. 
Škola není ale pouze učení a práce. Je to také místo, kde studenti realizují své zájmy a aktivity. Z těchto 
studentských aktivit mohu uvést soustředění Korespondenčního Koperníkova Semináře (KoKoS), 
Univerzita Mikuláš Koperníka, mnoho zájmových kroužků – taneční, basketbalový, horolezecký, EVVO, 
robotika, kopaná atd.  Bohužel tradiční VIP akce jako Unplugged a Valašské hry opět nemohly být 
realizovány a byly přeloženy na další rok. 
 

 

 

OHLÉDNUTÍ ZA ŠKOLNÍM ROKEM 2019/2020 



 

 

 Alespoň v krátkosti bych chtěl zmínit úspěchy školy na soutěžích a přehlídkách. Pro letošní školní 
rok jsme jako škola měli „našlápnuto“ ke skvělým výsledkům prakticky ve všech soutěžích. Bohužel pět 
v důsledku uzavření škol prakticky neproběhla žádná krajská a republiková finále. Částečné výsledky 
soutěží jsou uvedeny v přiloženém přehledu. Přesto si neodpustím poděkovat všem pedagogům  
a studentům za výbornou reprezentaci školy a poctivou přípravu, bez které bychom tak úžasných 
výsledků stěží dosáhli. Na okresní úrovni jsme v matematice, fyzice i jiných oblastech neměli prakticky 
žádnou konkurenci. 
 Mnohé budou zajímat výsledky letošních maturitních zkoušek. V maturitním roce 2020 bylo 
k jarnímu termínu přihlášeno 62 žáků. Všichni žáci byli k maturitní zkoušce „připuštěni“. Všichni 
maturanti zvládli společnou část maturitní zkoušky. V rámci profilové zkoušky byla jedna žákyně 
neúspěšná a bude zkoušku opakovat 1. 9. 2020.   
 V závěru bych rád poděkoval všem partnerům školy za poskytování organizační i materiální pomoci. 
Rovněž děkuji všem pracovníkům školy za úspěšný průběh školního roku 2019/2020. Věřím a doufám,  
že následující dva měsíce prázdnin přinesou všem potřebné uklidnění a poskytnou dostatečný prostor pro 
nabytí nových sil. 

Mgr. Pavel Mrva, ředitel GMK 

 

 

 



 

 

 

V průběhu školního roku 2019/2020 jsme pro studenty opět připravili několik besed a aktivit v rámci 
prevence rizikového chování. Ve spolupráci s Bc. Alexandrem Dreslerem byly opět uspořádány aktivity  
na prevenci užívání alkoholu a kouření, Renarkon nám uspořádal besedu s protidrogovou tématikou, 
organizace E-bezpečí připravila besedy zaměřené na rizika internetu a kyberšikanu. Rovněž byla pořádá 

na sexuální výchova pro studenty nižšího gymnázia. Výchovný poradce opět vedl pro studenty  
1.–3. ročníků dílnu Výchova k respektu a toleranci a školní metodička prevence vedla besedu na téma 
Zdravý životní styl. 
Veškeré preventivní aktivity včetně adaptačního kurzu byly tentokrát hrazeny Moravskoslezským krajem 
(dotační program Podpora aktivit v oblasti prevence rizikových projevů chování dětí a mládeže). 

          Mgr. Barbora Šeděnková, Ph.D.  
 

 

Adaptační kurz 
Areál U Kateřiny ve Štramberku se stal na dva dny domovem nově nastupujících studentů, kteří se při 
hrách a společenských aktivitách seznámili mezi sebou i se svými učiteli. Věříme, že se nám podařilo třídy 
stmelit a položit tak základ pro vytvoření dobrého kolektivu, ve kterém se budou všichni po celou dobu 
studia cítit dobře.   

             Mgr. Jindřich Foltas 
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VÝCHOVNÉ PORADENSTVÍ A PREVENTIVNÍ ČINNOST 
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Mgr. Jindřich Foltas, Mgr. Barbora Šeděnková, Ph.D.  



 

 

 

Přehled umístění absolventů 2019 
Vysoké učení technické v Brně 

Podnikatelská fakulta – 1 

Fakulta elektrotechniky a komunikačních technologií – 2 

Fakulta bezpečnostního inženýrství – 2 

Chemická fakulta – 1 

Univerzita Palackého v Olomouci 
Fakulta tělesné kultury – 1 

Filozofická fakulta – 4 

Fakulta zdravotnických věd – 3 

Ostravská univerzita 

Filozofická fakulta – 1 

Pedagogická fakulta – 3 

Lékařská fakulta – 4 

Přírodovědecká fakulta – 3 

Fakulta umění — 1 

Univerzita Obrany v  Brně 

Fakulta vojenského leadershipu – 2 

Univerzita Karlova 

Fakulta sociálních věd – 1 

České vysoké učení technické v Praze 

Fakulta informačních technologií – 1 

Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně 

Fakulta humanitních studií – 2 

Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava 

Fakulta strojní – 1 

Nanotechnochniologie —1 

Ekonomická fakulta – 1 

Slezská Univerzita V Opavě  
Filozoficko-přírodovědecká fakulta – 1 

Vysoká škola ekonomická v Praze 

Fakulta financí a účetnictví – 1 

Mendelova univerzita v Brně 

Provozně ekonomická fakulta – 1 

AMBIS Brno 

Bezpečnostní management – 1 

Studium v zahraničí 
           Conncordia, Kansas, USA, Cloud County Community College – 1  
 

VŠ neuvedena – 1 

Neozvalo se – 12 
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 Hmyzí hotýlky 
 Zástupci z hmyzí říše v posledních letech přichází o prostředí, kde by mohli přebývat a množit se. 
Díky tomu se jejich počet v přírodě značně snižuje. Jedná se především o různé druhy motýlů, brouků, 
škvorů, zlatooček, čmeláků, včel samotářek a slunéček sedmitečných. Proto jsme se rozhodli přispět 
k jejich záchraně stavbou dvou hmyzích hotýlků v areálu naší školy. Stavba hotýlku proběhla v pátek  
27. 9. 2019 v rámci projektového dne pořádného pro žáky sekundy a tercie. 

             Mgr. Martina Lubojacká, DiS. 
 

 

 
  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pevnost poznání 
 Dne 7. 11. 2019 se 4. ročníky zúčastnily exkurze do Pevnosti poznání v Olomouci. Doufáme, 
že studenti prožili krásný den plný nečekaných překvapení téměř ze všech oborů, kterými prošli  
na gymnáziu. Fotky dokazují, že si to užili, a my věříme, že se i něco nového přiučili. 

          Mgr. Sylva Roháčková 
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BIOLOGIE 
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Mgr. Martina Lubojacká, DiS.,Mgr. Sylva Roháčková, Mgr. Tereza Sláčalová  



 

 

 

 

Maturitní karty z biologie 
 V průběhu celého školního roku 2019/2020 
připravovaly vyučující ze sekce biologie  
Mgr. Sylva Roháčková, Mgr. Martina Lubojacká, DiS.,  
a Mgr. Tereza Sláčalová výjimečnou didaktickou 
pomůcku pro zkušební část profilové maturitní 
zkoušky z biologie. 
 Didaktická pomůcka má formu laminátových 
karet ve formátu A4, které obsahují obrazovou 
přílohu s řešením i bez něj. 
 Tematicky odpovídá jejich počet souhrnu všech  
25 maturitních okruhů z biologie. 
Např. téma členovci obsahuje až 50 zkušebních karet 
zaměřených na morfologii a anatomii těla členovců  
a na jejich taxonomii.  
 Studenti byli s didaktickou pomůcku  
u maturitní zkoušky velmi spokojeni, jelikož jim 
pomůcka pomohla  
k dosažení vynikajících závěrečných výsledků studia 
na našem gymnáziu.  

         Mgr. Sylva Roháčková, Mgr. Martina Lubojacká, DiS.,  
Mgr. Tereza Sláčalová   
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Život v nesvobodě (Beseda v Divadle Jiřího Myrona) 
Věděli jste, že… 

- Severokorejci se dělí do jednapadesáti kast a o tom, kdo kam patří, rozhoduje „Strana“ (rozuměj Korejská 
strana práce), 
- jídlo se v obchodech prakticky nedá koupit, elektřina nefunguje, voda teče jen občas, a to studená, mobil 
= sci-fi, 
- na vojnu chodí v Severní Koreji kluci na čtrnáct let a holky na osm, přičemž například sex jim je v průběhu 
vojny zapovězen, 
- existuje „katalog“ povolených účesů, 
- každý musí nosit odznak velkého vůdce Kim Ir-sena, 
- rozpočet na zdravotnictví činí dolar ročně na osobu, 
- severokorejští uprchlíci jsou v Číně prodáváni jako otroci za 200–400 dolarů, 
- v Číně existuje systém jakýchsi osobních kreditů, které pak rozhodují o tom, co můžete a co ne, 
- „velký bratr“ vás v Číně sleduje na každém kroku, takže se například klidně stane, chystáte-li se přejít  
na červenou, že se na semaforu objeví vaše jméno, věk a varování, abyste tak nečinili, 
- Facebook, Twitter, Gmail a podobné vymoženosti jsou v Číně zakázané, 
- ruská ekonomika se výkonností rovná italské. 
… 

 Výborná beseda, velmi zajímaví hosté, ukáznění a velmi aktivní studenti v publiku. Myslím, 
že důstojná akce k připomenutí všech výročí vážících se k roku 2019, a v nemalé míře také k připomenutí 
toho, jak dobře se v naší zemi máme. 

Mgr. Pavlína Andreeová 

 

Na vlastní oči 
 V roce 2019 si připomínáme celou řadu „devítkových“ výročí. K těm nepřehlédnutelným patří rok 
1939, tedy osmdesát let od počátku druhé světové války. S válkou pak souvisí i téma holocaustu, židovská 
otázka.  
 Moudré hlavy říkají, že přímý kontakt s problémem, možnost si jej takříkajíc osahat, dá studentům 
mnohem více než pasivní přijímání informací ve školních lavicích. A tak, abychom se podívali na věci 
minulé zblízka, vydali jsme se se studenty druhých ročníků (63) na exkurzi do Terezína. Program byl nabitý 
– přednáška, muzeum, prohlídka terezínského ghetta, krematorium, Malá pevnost. Myslím, že pro většinu 
studentů to byly docela emotivní zážitky a že – ostatně jako vždy – dobře reprezentovali bílovecké 
gymnázium. 
 Protože do Terezína je cesta dlouhá a náročné téma bylo potřeba trochu odlehčit, spojili jsme 
dějepisnou exkurzi i s poznáváním české krajiny.  
Alpy, Karle, ty tě ohromí, ale tohleto, to tě dojme. To není země, to je zahrádka… Vzpomínáte? 

 Možná že zrovna takhle to studenti necítili, když se drápali na největrnější kopec v republice – 
Milešovku, ale ten pohled shora, do krajiny, ten stál za to. To pak pochopíte i praotce Čecha, proč zrovna 
tady zastavil. A procházka nádhernou Litomyšlí tyto pocity jen umocnila – snoubit historii se současností 
vůbec není nemožné, renesanční zámek klidně může „kamarádit“ s moderní knihovnou či se sochami 
Olbrama Zoubka, prostě krása. Velká škoda, že Litoměřice jsme poznali už jen ve večerním hávu, protože 
ty také stojí za vidění. Dny jsou někdy prostě příliš krátké. 
 Poděkování patří také rodičům studentů, protože tato školní akce nebyla z těch nejlevnějších, ale 
věřím, že splnila svůj účel. 

 Mgr. Pavlína Andreeová 
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DĚJEPIS 



 

 

 

Příběhy železné opony 
 Tentokrát jsme na totalitní socialistickou éru zavzpomínali prostřednictvím dvou krátkých filmových 
dokumentů (Dráty, které zabíjely a Roztrhán zaživa). Na vzniku těchto dokumentů se podílel Josef 
Albrecht, absolvent našeho gymnázia a pamětník listopadového dění na půdě školy, kterého jsme měli tu 
čest přivítat v souvislosti s naším promítáním. Setkání s Josefem Albrechtem bylo velmi milé a podnětné, 
studenti i učitelé se do debaty aktivně zapojovali. Dotazy se týkaly jak listopadových událostí, tak obou 
velmi emotivních dokumentů. 
 Totalita, nesvoboda, potlačování základních práv člověka… Mladé generaci tyto pojmy mohou znít 
jako fráze, cosi, co je pořád omíláno. Vždyť je to přece taková samozřejmost! Jenže když si tyto věci 
připomenete skrze konkrétní lidské osudy, hned to vše vypadá jinak. 
 Prostě i dnes je důležité mít na paměti, že svoboda, demokracie nejsou samozřejmostí, nejsou 
zadarmo, že přinášejí nejen práva, ale také povinnosti. O tyto hodnoty je třeba svědomitě pečovat. 
https://www.ceskatelevize.cz/lide/josef-albrecht/ 

 Mgr. Pavlína Andreeová 

 

Okresní kolo Dějepisné olympiády 
 V lednu proběhlo v Novém Jičíně Okresní kolo Dějepisné olympiády, letos poprvé nejen pro studenty 
nižšího gymnázia, ale také pro starší studenty. V mladší kategorii uspěl Vojta Sukup z kvarty, získal pěkné 
desáté místo. Mezi staršími studenty se blýskla Amálie Šimková ze 3. B, která vybojovala krásné druhé 
místo a postupuje do krajského kola. Blahopřejeme! 

    Mgr. Pavlína Andreeová 
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 Mgr. Pavlína Andreeová, Mgr. Jindřich Foltas, Mgr. Pavel Mrva, Mgr. Petra Piková  

https://www.ceskatelevize.cz/lide/josef-albrecht/


 

 

Leonardo da Vinci – člověk vpravdě renesanční 
 Leonardo da Vinci, „všeuměl“, od jehož smrti loni uplynulo 500 let. Studenti gymnázia si toto výročí 
připomněli zásluhou umělecké Agentury Pernštejni z Pardubic, která k nám se svým interaktivním 
výukovým programem zavítala už poněkolikáté. 
 Pernštejni přiblížili důležité momenty ze života Leonarda da Vinciho, představili jeho stěžejní 
výtvarná díla, ale především jeho vynálezy. Na mnohé z nich si mohli studenti také sáhnout, vyzkoušet si, 
jak fungovala. 

         Mgr. Pavlína Andreeová 
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Vzkaz potomkům 

 

Motivační text k učení: 
Až si bude soudruh Gottwald prstem lulku nacpávat, 
na okénko zaťukej mu, pověz mu, jak mám ho rád. 
  

Když uvidíš, sýkorko má, že má ještě trochu čas, 
pošeptej mu, že jsem včera na jedničku uměl zas. 
  

A v tu chvíli teplý úsměv zazáří mu pod víčky – 

pro tu radost v jeho očích – chci mít samé jedničky! 
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Exkurze do Hradce nad Moravicí 
 Když jsme s kolegou Mgr. Radimem Bejlovcem na začátku školního rohu přemýšleli, jak studentům 
zpříjemnit výuku, rozhodli jsme se pro již tradiční exkurzi na nedaleký zámek v Hradci nad Moravicí. Náš 
návrh se u studentů setkal s příznivým ohlasem, a tak jsme 10. 9. jeli. Byl jeden z relativně teplých dnů, 
proto jsme si mohli vychutnat i krásnou přírodu v okolí zámku. Měli jsme pro studenty přichystáno 
překvapení – podařilo se nám zajistit, aby nás expozicemi provázela opět naše dlouholetá kolegyně  
PhDr. Anna Klosová, která po ukončení celoživotní pedagogické práce své znalosti předává dál právě 
návštěvníkům hradeckého zámku, kde působí jako průvodkyně. Prohlídka zámku byla skutečně zajímavá, 
seznámili jsme se s celými generacemi jeho majitelů, zaujal nás mobiliář z různých historických období  
a také fakt, že jsme šli po stopách Mozarta, Beethovena a Liszta, a to i díky poslechu Beethovenovy 
sonáty, kterou nám zahrál jeden ze studentů naší školy. V zámecké galerii bylo možné zhlédnout výstavu 
grafických listů španělského malíře Francisca Goyi, jíž jsme návštěvu na Hradci završili. Po krásné dlouhé 
procházce zámeckými interiéry jsme poděkovali za zajímavý výklad a vydali se zpátky do Bílovce s přáním, 
že bychom se na hradecký zámek určitě někdy v budoucnu rádi vrátili. 

                                                                                                                                                    Mgr. Radmila Štípková  

CELLO BOYS 
 Přicházím o něco dříve do Domu kultury v Bílovci. Za chvíli se tady přižene naše škola na výchovný 
koncert. Předchozí diváci měli být už dávno pryč, místo toho se v sále ozývá nadšený potlesk, jásání  
a prosba o další přídavky. Asi se těm malým špuntům ze základky vystoupení líbilo, protože takhle nadšeni 
a spontánní nebývají snad ani o Vánocích. Na jevišti sedí tři mladí muži – dva drží violoncello, vzadu  
za nimi bubeník. Jeden z violoncellistů, Láďa Mariaš, studoval dokonce i u nás. Z kluků na jevišti sálá 
zanícení, je vidět, že si muziku i radost publika užívají plnými doušky. Ale protože už zatím dorazili i naši, 
produkce končí, prckové opouštějí sál a je čas na výměnu publika. 
 Studenti usedají na místa. Světla zhasínají a sálem zní první tři skladby z období baroka, klasicismu 
a romantismu. „No nic, pěkní kluci, hrajou hezky, ale nuda,“ slyším za sebou dívčí hlas po utichnutí Larga  
z Dvořákovy Novosvětské. Jenomže to už se muzikanti dostávají do 20. století a nálada i těch 
nejzarytějších odpůrců klasické hudby se rázem mění. Netrvá dlouho a atmosféra je stejná, jako když jsem 
poprvé vstoupil do sálu. Vypadá to až k neuvěření, co všechno se dá zahrát na tak klasický nástroj, jakým 
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Obrovské nadšení, dlouhotrvající potlesk. 
  „Takových koncertů bychom snesli více,“ shodují se hloučky našich žáků cestou zpět do školy a já se 
nemůžu zbavit dojmu, že to přece jen s touto počítačovou generací není až tak špatné.              

             Mgr. Jindřich Foltas 

  

Mistrovi rudí andělé 
 Jak to může dopadnout, když někdo s „absolutním hluchem“ chce 
napsat o koncertu? Krásné, to je asi tak jediné, na co se zmůžu. A navrch 
Fajné a pěkné! Jedenáct současných i bývalých gymnazistů ve vánočních 
barvách vystoupilo v komorním prostředí bílovecké knihovny. A světe div 
se, bylo plno, ba přímo narváno.  
I sám Mistr Foltas se podivil, že letos je posluchačů více než účinkujících. 
Nejdřív zazpívalo a zahrálo trio David + Vašek + Gábina písničky vlastní 
i přejaté, pak vystoupil pěvecký sbor Mistra Foltase (řečeno se školním 
rádiem). Blýskli se nádhernými spirituály i songy z domácího repertoáru. 
A jak jsem již řekla, bylo to moc pěkné. 
 Takže… děcka, děkuju! Konečně mám pocit, že začaly Vánoce 

Mgr. Pavlína Andreeová 

 

 

 
 

Předvánoční koncert 
 Předvánoční čas nese své kouzlo.  
V sobotu 7. prosince 2019 se konal  
v kostele v Těškovicích koncert 
absolventů Gymnázia Mikuláše Koperníka 
z Bílovce pod vedením paní Mgr. Radmily 
Štipkové. Před šestou hodinou večerní se 
naplnil kostel posluchači a zazněly první 
tóny nádherných vánočních písní a koled.  
 V tom okamžiku se začala kostelem 
linout kouzelná atmosféra blížících se 
svátků. Na závěr jsme si společně zazpívali 
několik koled a písní známých autorů. 
Zpěváci se nakonec dočkali velikého 
potlesku, který se nesl dlouhé minuty 
malým kostelíkem. Chtěla bych poděkovat 
všem za krásný kulturní zážitek, 
především pak paní  

Mgr. Radmile Štipkové za nádherně připravený program, který si všichni posluchači užili, a skvělý hudební 
doprovod, o který se postarala společně se svým synem, rovněž studentem Gymnázia Mikuláše Koperníka 
v Bílovci. 
 Milá Radko, přeji Tobě a celému sboru, ať už absolventskému, či studentskému hodně krásných písní 
a spousty krásných pocitu z dobře odvedené práce.  

Svatava Adamcová 
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Vánoční koncert mladého pěveckého sboru potěšil pacienty 
Bílovecké nemocnice, a.s.  
 Pěvecký sbor Gymnázia Mikuláše Koperníka z Bílovce se postaral o to, aby se úterý 17. prosince 2019 
neslo ve svátečním duchu. V prostorách jídelny Oddělení následné péče II. se sešlo několik desítek klientů 
všech oddělení. Zpívaly se nejen tradiční koledy, jako Štědrej večer nastal, Pásli ovce Valaši, Slyšte, slyšte 
pastuškové, ale také moderní spirituály. 
 Tahle milá návštěva potěšila nejen pacienty hospitalizované na oddělení, ale také personál, který  
v ten den měl službu. Vše režíroval středoškolský profesor Jindřich Foltas. 
 „Každá tato předvánoční návštěva mladých zpěváků je vždy plná povzbuzující energie a dobré 
nálady. Jsem rád, že naši klienti mohli načerpat vánoční atmosféru a vnímat advent i z jiného pohledu, než 
z nemocničního lůžka,“ nešetří slovy chvály ředitel Bílovecké nemocnice, a.s. Ing. Josef Zajíc. 

                 Ing. Magda Otáhalová 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Adventní koncert na Hýlově 
 Někdy je velmi těžké si v předvánočním shonu plném shánění dárků, pečení cukroví, úklidu domova 
a finišování v práci najít chvilku, kterou by člověk věnoval adventnímu zastavení se a rozjímání. Nicméně 
kdo se pro tuto možnost v sobotu 14. prosince rozhodl, určitě neprohloupil. Ve slavnostně nazdobeném 
vestibulu klimkovických lázní vystoupil pěvecký sbor paní profesorky Radmily Štípkové a během hodiny, 
která byla opravdu nabitá nádhernými tóny a úžasnými hlasy zpěváků, se posluchači mohli zaposlouchat 
do tónů známých i méně známých vánočních koled a písní. Například píseň Dny zázraků a přání v podání 
Davida Tichopáda mohutně rozezvučela nejen ztichlý vestibul, ale také srdce všech zúčastněných. Není 
tedy divu, že si posluchači bouřlivým potleskem vymohli ještě přídavek.  

       Mgr. Marie Indráková 
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Pěvecký soubor absolventů gymnázia 
 Před třemi lety pěvecký soubor studentů gymnázia oslavil 25. výročí svého založení. Tradičně měl 
vystoupit na Jarním písňovém festivalu, a když jsem přemýšlela nad podobou vystoupení, napadlo mě 
přizvat k němu mé bývalé zpěváky. Oslovila jsem je a podařilo se nám zrealizovat společné zkoušky, jejichž 
atmosféra byla nezapomenutelná. Když jsme po vystoupení na festivalu společně odcházeli z pódia, 
nechtěli jsme se loučit a padl návrh ve zpívání pokračovat. A tak vznikl pěvecký soubor absolventů 
gymnázia, postupně se přidávali další zpěváci a nyní je počet členů téměř dvojnásobný.  Spojuje nás  
i po letech stále totéž, hudba, přátelství a snaha potěšit alespoň na chvíli na koncertech naše posluchače. 
Moc věřím, že se nám to daří a bude dařit i nadále. 

                                                                                                                      Mgr. Radmila Štípková 
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Stavby ze špejlí – Rozhledny 
Ukázky prací žáků Sekundy  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Autor: Tomáš Nikl          Autor: Ondřej Jankovič 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Autor: Anežka Rafajová            Autor: Lucie Potschová 
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Praktické maturitní práce 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

   

  

Autor: Aneta Mertová         Autor: Lucie Mertová 

 

Autor: Anežka Krejčí 

 

 

 

                 Autor: Vendula Nguyenová  
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Soňa Šrubařová mezi nejlepšími v soutěži Frankofonie 2020 
 S velkou radostí oznamujeme, že naše studentka tercie Soňa Šrubařová se 20. března zúčastní 
slavnostního ceremoniálu v sídle Ministerstva zahraničních věcí v Černínském paláci. Tato soutěž má 
dlouhodobou tradici v rámci Dnů Frankofonie.  
 Právě proběhl její 18. ročník, ve kterém kategorie ZŠ měla výtvarně zpracovat alespoň jeden 
z následujících výrazů s tematikou vody: akvarel, po proudu, spolknout, tekoucí, mangrovy, oáza, prudká 
přeháňka, žbluňk, téci, perlivý. 
 Soňa zaujala porotu originálním nápadem, díky kterému do jednoho obrázku dostala všechny 
zadané výrazy. Její výtvarná práce nese název Svět v útrobách a obsahuje kratičký komentář tří vět  
ve francouzštině. Jestli jste zvědaví, jak obrázek vypadá, musíte počkat, až nám jej Soňa z Prahy přiveze 
zpět, rádi ho v prostorách GMK nabídneme široké veřejnosti ke zhlédnutí.  
 Chtěla bych touto cestou poděkovat celé tercii, která se do soutěže zapojila, a svému kolegovi 
Mgr. Radimu Bejlovcovi za výtvarnou spolupráci. Myslím si, že prostřednictvím této soutěže získá Soňa  
i její spolužáci motivaci do dalšího studia francouzštiny i výtvarné výchovy. 

                   Mgr. Markéta Tesařová 
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Výsledky Fyzikální olympiády 

 Dne 22. ledna 2020 proběhlo na Středisku volného času v Ostravě krajské kolo Fyzikální olympiády 
kategorie A. Naši školu reprezentovali Michaela Svatošová z oktávy a Jakub Michna ze 4. B. Řešení 
náročných úloh zvládli dobře, Michaela skončila na 3. a Jakub na 6. místě. Oběma studentů děkujeme  
za reprezentaci a doufáme, že Michela bude mít dostatečný počet bodů k postupu do celostátního kola, 
které se koná koncem února ve Slaném.  
 24. ledna 2020 se ve Středisku volného času FOKUS v Novém Jičíně uskutečnilo okresní kolo Fyzikální 
olympiády kategorií E, F. V kategorii F jsme neměli zástupce, v kategorii E soutěžili Vojta Jozek, Jakub 
Feilhauer a Matěj Daňa z kvarty. Nejlépe se dařilo Vojtovi Jozkovi, který v okresním kole zvítězil a v březnu 
se zúčastní krajského kola. Všem žákům děkujeme za reprezentaci a přejeme mnoho úspěchů v dalších 
soutěžích.  

    RNDr. Radmila Horáková 

 

28. 6.  
 Člověk míní, ale …. Tak tak jsme stihli celostátní kolo kategorie A ve Slaném, kde se stala Michaela 
Svatošová úspěšnou řešitelkou. Vypukla koronavirová krize a krajská kola dalších kategorií byla zrušena. 
Spousta studentů na úlohách domácího kola dlouhodobě pracovala, proto se Ústřední komise FO rozhodla 
uspořádat online krajské kolo se stejnými úlohami pro všechny kategorie B, C, a D vybrané tak, aby byly 
pro studenty všech kategorií zvládnutelné. Mimořádné kolo proběhlo ve středu 27. 5.  2020 

od 9:00 do 13:00 hod. Výjimečně bylo povoleno používání dostupných internetových, psaných a tištěných 
zdrojů. Soutěžící museli soutěžit samostatně, což potvrdili čestným prohlášením. Zájem o netradiční kolo 
byl velký, v MSK se zúčastnilo 71 studentů. Daniel Czinege ze septimy se umístil v kategorii B na krásném 
4. místě.  

  RNDr. Radmila Horáková 

 

I s vědou může být legrace! 
 O tom, že teoretické znalosti, se kterými se žáci seznamují ve školních lavicích, nejsou všechno,  
se dne 10. 3. přesvědčili studenti druhých ročníků, když spolu s nadšenými pedagogy navštívili brněnské 
VIDA! Science centrum. Jedná se o zábavní vědecký park, kde si lze všechny interaktivní exponáty osahat  
a vyzkoušet na vlastní kůži.  
 A co že jsme to vlastně viděli? Například jak stisknutím jednoho tlačítka rozpoutat tornádo, jak si 
opravit auto nebo jak vytvořit energii z přírodních zdrojů. Dále jsme mimo jiné vyzkoušeli jeden 
z nejstarších způsobů čerpání vody, různé dorozumívací techniky a komunikaci pomocí šifer, ale také jsme 
odstartovali raketu, prozkoumali útroby obrovského srdce, nahlédli pod pokličku kouzel přírody a žasli  
u představení adrenalinové science show s vybuchujícími pokusy. 
 Mohlo by se zdát, že věda je nuda, ale spokojené obličeje všech studentů i kantorů jasně vypovídají 
o opaku. 

RNDr. Samuel Caltík, Ph.D., Mgr. Petra Klepáčková, Mgr. Pavel Novák 
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Ať žije PSP 
 V pátek 4. října 2019 jsme na naší škole oslavili výročí všemi oblíbené Mendělejevovy periodické 
soustavy prvků, jelikož k stávajícímu roku oslaví tabulka 150 let od svého vzniku. Projektový den s názvem 
„Ať žije PSP“ byl uspořádán pro žáky nižšího i vyššího gymnázia. 
 Hlavním programem pro studenty vyššího gymnázia byla soutěž v tom, kdo si zapamatuje co nejvíce 
prvků a co nejrychleji je přesně doplní do slepé tabulky. Byli jsme velmi mile překvapeni, jakou práci si  
s učením soutěžící dali. Nečekali jsme ani tak velkou úspěšnost v rychlosti správného vyplnění slepé 
tabulky. Vedlejší program zahrnovala soutěž o poskládání co nejdelší věty tvořené ze značek prvků. 
Výsledkem byly často dlouhé a zajímavé věty. Některé byly opravdu pozoruhodné, jako např. „LvI Se PrAlI 
O OVCI, KTeRa Se BaLa PrAsAt, KTeRe HLaSiTe CHRaPaLY Na PaSeCe v NOCI, KDy PTaCI LiTaLi Po NeBI, 
SrNCI TiSe ReKLi OVCI, At UTeCe PrYC.“ 

 Žáci nižšího gymnázia oslavili výročí vzniku PSP výrobou vlastních periodických soustav prvků. 
Všechny se velice povedly a můžete si je prohlédnout na nástěnkách umístěných u učebny chemie. 
Všem zúčastněným děkujeme za snahu a spolupráci. Doufáme, že se vám kreativní chemický program  
a ceny ve formě vlastnoručně vyráběných klíčenek, sladkého dortu a perníčků se značkami prvků líbily.   

      Žáci 2. C, Mgr. Tereza Sláčalová a Mgr. Martina Lubojacká, DiS. 
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Vědecký čtyřboj 
 Dne 29. listopadu se naše škola zúčastnila Vědeckého čtyřboje, který se odehrál v prostorách 
Gymnázia Ostrava-Zábřeh. Soutěžilo se ve čtyřech oborech. Byli vybráni čtyři studenti, aby reprezentovali 
naši školu, Marek Tatalák za biologii, Jakub Michna za matematiku, Michaela Svatošová za fyziku a Matyáš 
Khýr za chemii. Soutěž měla čtyři části, první byla praktická, druhá teoretická a třetí týmová. Poslední částí 
byla šifrovačka, která nebyla hodnocena kvůli dešti, jenž přerušil naše snažení. Přes nepřízeň počasí jsme 
utržili celkové 2. místo a spokojeně odjeli. Doufám, že se naše škola opět zúčastní této skvělé soutěže. 

              Marek Tatalák, 4. A 
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ŠOPA – Vysokoškolský úvod do programování 
 Do školního roku naskočil maturitní ročník opravdu naplno. Dostal díky paní magistře Fojtíkové 
možnost vyjet na Vysokou školu báňskou a zúčastnit se prvního ročníku jedinečné akce ŠOPA.  
 Již v pátek 6. 9. tak vyráží skupina složená především ze studentů Semináře z informatiky a výpočetní 
do Ostravy, aby vyslechla dopolední sadu přednášek na různá zajímavá témata a následně si odpoledne 
vyzkoušela nově nabyté zkušenosti prakticky v moderních počítačových učebnách. Setkali se současnými 
programovacími jazyky, dostali notnou dávku inspirace od podnikatelů a pochopili fungování sítí.  

          Žáci 4. ročníku děkují organizátorům i pedagogům 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

Dva měsíce na stáži v Avastu 
 Chtěl bych se s vámi podělit o svou novou zkušenost, dvouměsíční stáž ve firmě Avast v Praze. 
Myšlenku, že se chci posouvat i mimo školu a zkusit v praxi dělat to, co mě baví, jsem měl celý loňský 
školní rok a až do poslední chvíle jsem nevěděl, zda se to podaří.  
 V červnu jsem se dozvěděl, že jsem získal intership ve firmě Avast. Pracoval jsem na projektu, který 
se zabývá aktivitou mladých na internetu a také jejich bezpečností v reálnem životě. Na tohle téma jsem 
dělal vlastní návrh produktu a spolupracoval s různými lidmi napříč firmou. Tvorba produktu v praxi 
znamená například i průzkum trhu a potřeb cílové skupiny, návrh prototypu nebo testování a ověřování 
předpokladů, které se definovaly na začátku projektu.  
 První dny byly pro mě náročné. Avast v Praze zaměstnává kolem 900 lidí. Jako nejmladší člověk  
ve firmě jsem docela strhával pozornost. Po pár dnech jsem si ale zvykl. Ocenil jsem pěkné prostředí, 
přístup lidí, jejich vstřícnost a taky vynikající firemní kantýnu, kde člověk mohl kdykoliv v průběhu dne 
přijít a měl k dispozici jídlo. Jde vidět, že tak významné firmy se snaží dbát co nejvíce o spokojenost svých 
zaměstnanců. Co mě překvapilo, byla herna, kde jsme mohli hrát ping-pong nebo například golf, dále také 
místnost, kde se dalo spát, číst, relaxovat nebo využít firemní posilovnu. A pracovní doba je pro všechny 
plně flexibilní, i já například jsem tam někdy zůstával do noci. 
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INFORMATIKA A VÝPOČETNÍ TECHNIKA 



 

 

 

 Kromě toho, že jsem si užil Prahy, navštívil spousty dalších zajímavých firem a chodil na meetupy, 
abych si rozšířil network, také jsem si vyzkoušel fungovat samostatně a pracovat na plný úvazek. Potvrdilo 
se mi, že je dobré jít za svými sny a cokoliv zkusit, nebát se někoho oslovit nebo požádat kohokoliv o radu. 
Jediné, co se může stát, že nás odmítnou. Ale vždy je potřeba taky trochu toho štěstí a vytrvalosti, protože 
ani pro mě Avast nebyl první firmou, kterou jsem oslovil, ale po každém odmítnutí jsem to přesto nevzdal, 
a zkoušel dál, nakonec to vyšlo. Určitě bych komukoliv rád poradil s hledáním stáže nebo budováním 
osobního brandu na sociálních sítích. 
 I přesto, že jsem neměl klasické prázdniny, strašně jsem si užil a určitě bych to neměnil. Návrat do 
školy byl díky pracovnímu režimu až překvapivě snadný, a dokonce i dneska v první hodině matematiky mi 
to docela myslelo.  

           Jakub Zegzulka, Sexta 
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Mgr. Svatava Fojtíková, RNDr. Zdeněk Kramář Ph.D. 



 

 

 

Vítězství v 42. ročníku celostátní přehlídky Středoškolské 
odborné činnosti 
 V neděli 14. června 2020 proběhlo online vyhlášení výsledků celostátního kola SOČ. Žák sexty Michal 
Bravanský dosáhl mimořádného úspěchu a při své premiérové účasti obsadil v kategorii 18 Informatika 
první místo. Tomuto úspěchu předcházela několikaměsíční práce na projektu Měj Přehled: agregátor 
zpráv, sepsání projektu do písemné podoby, natočení videa* a kvalifikace do celostátního kola přes kolo 
krajské. Celostátní kolo bohužel opět probíhalo online formou, kdy v sobotu musel zodpovědět písemně 
přes fórum soutěže otázky poroty. Potom už nezbylo nic jiného než čekat na výsledky. Michalova práce 
byla porotou z 16 soutěžních prací ohodnocena jako nejlepší a Michal tak zvítězil. Vítězství je to o to 
cennější, že většinu soutěžících tvořili studenti o dva roky starší se svými maturitními pracemi. 
 Práce byla nominována na účast v zahraniční soutěži, kdy by měl v říjnu v Praze proběhnout užší 
výběr z navržených prací. Doufejme, že už krize koronaviru bude úspěšně za námi a výběr proběhne 
prezenční formou. Věříme, že Michal prokáže nejen odborné znalosti, ale i znalost angličtiny a do některé 
ze soutěží se nominuje.  
 Přejeme Michalovi hodně úspěchů nejen v pokračování této soutěže, ale i v dalším studiu.  
*odkaz na video: https://www.youtube.com/channel/UCkh7doXEijPMzSwgQRosNdg 
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https://www.youtube.com/channel/UCkh7doXEijPMzSwgQRosNdg


 

 

 

Zabijácká hra v Aréně 
 Začal nejen školní rok, ale také divadelní 
sezóna, což znamená, že se milovníci prken, která 
znamenají svět, budou občas vydávat na dobrovolná 
večerní představení. A nemohli jsme začít nikde 
jinde než v divadle roku 2017 – Komorní scéně 
Aréně. Toto divadélko nedaleko Sýkorova mostu 
v Ostravě nás nikdy nezklamalo. Proto jsme byli 
zvědavi, co nového mají v repertoáru. 
 Kolegyni Andreeové padlo do oka představení 
Zabiják Joe. Sehnat 35 vstupenek dá taky nějakou 
fušku – telefonování, přemlouvání. To ale ještě 
netušila, co se z představení vyklube. 
 Jednalo se o černou komedii. Bizarní rodinka  
ze sociální spodiny (tomu jednoznačně odpovídala 
jejich mluva i chování) se snažila vyřešit svou tíživou 
finanční situaci najmutím profesionálního zabijáka. 
Ten svůj úkol vykonal, ale rodina si paradoxně jen 
pohoršila. Navíc začala vycházet najevo pravda 
o jejich skutečných záměrech. 
 Na tomto představení bylo s námi plno nových 
tváří (za jedničku to přece stojí), a tak byli možná 
zděšeni, mnohem více ale kolegyně Andreeová, 
která ihned vyhlásila informační embargo na obsah 
hry.   
 Ale i tak jsme slyšeli od přítomných studentů, že si určitě zjistí všechny hry, které dotyčný autor 
napsal, a půjdou se na ně podívat (i bez jedničky). Studenti sice svůj úkol ve věci mlžení splnili, nicméně 
ředitel už má na toto představení koupený lístek. 

Mgr. Jindřich Foltas 

Spisovatelé do knihoven (a škol) 
 Spisovatelé do knihoven je celorepublikový projekt, který by rád napomohl zvýšení zájmu čtenářů  
o současnou českou literaturu. Zapojila se do něj i bílovecká knihovna a my jsme se rozhodli, že se 
k projektu připojíme a budeme šířit osvětu i na půdě našeho ústavu.  
Měla jsem svou představu. Samozřejmě – napoprvé by to mohla být nějaká věhlasná osobnost, někdo, 
koho by studenti znali… a pak přišla zpráva z knihovny: přijede mladý básník. Řečeno s Helenkou 
Součkovou Freisteinovou – ani jsem se nestačila leknout. Bližší pátrání ukázalo, že onen mladý básník – 
Jan Škrob – už vydal dvě básnické sbírky a má na svém kontě celou řadu literárních ocenění, mimo jiné  
i nominaci na cenu Magnesia Litera (Objev roku). Když jsem mu poprvé podávala ruku, klidu mi to 
nepřidalo. Dokáže tento útlý mladík zaujmout šedesát teenagerů? Víru jsem vkládala ve schopnosti Jany 
Klazarové, která besedu vedla a která má s podobnými akcemi z knihovny zkušenosti. Jan Škrob se 
představil stejně nesměle, jako vypadal. Jenže pak vzal do rukou svou básnickou sbírku a v duchu 
autorského čtení se pustil „do práce“. V aule bylo ticho jako v kostele a na mladém básníkovi bylo vidět, 
jak ho recitace vlastních veršů pohltila. Žádné rytmické veršovánky, ale poezie inspirovaná Waltem 
Whitmanem, beatnicky, volný verš, smršť asociací spojených se vším, co současného člověka obklopuje, 
trápí, co mu dává naději. Moc krásné, zajímavé, inspirující, a to napříč generacemi. Řeč nestála, ani když 
verše utichly. Rozproudila se debata, do které se zapojili studenti i vyučující.  
Nedělám si iluze, že po tomto setkání s básníkem všichni zúčastnění propadnou kouzlu poezie, ale věřím, 
chci věřit, že aspoň v několika případech bylo semínko zaseto.  A pro ty ostatní opět použiju slova klasika: 
„Trocha poezie nikoho nezabije.“ 
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JAZYK ČESKÝ 



 

 

 

PS 1: 4. 12. k nám zavítá Markéta Hejkalová, mimo jiné překladatelka z finštiny. Myslím, že i to musí být 
pěkný adrenalin! 
 

PS 2: Bílovecká knihovno, děkuji za bezvadnou nabídku! 

 

Školní kolo Olympiády v českém jazyce 
 Na konci listopadu proběhlo školní kolo 46. ročníku Olympiády v českém jazyce. Přihlásilo se celkem 
21 soutěžících, kteří si museli poradit se 60minutovým gramatickým testem a se slohovou prací v rozsahu 
20, resp. 25 řádků. S náročnými úkoly se nejlépe vypořádali a do okresního kola postoupili následující 
studenti: 
I. kategorie (nižší gymnázium) 
místo Soňa Šrubařová (8. A) 
místo Daniela Vojkůvková (9. A) 
II. kategorie (vyšší gymnázium) 
místo Matyáš Khýr (3. A) 
místo Marta Čermáková (2. A) 
 Náhradníky postupu do okresního kola jsou žáci, kteří se umístili na 3. místě (v I. kategorii Adéla 
Vorlická z 9. A, ve II. kategorii Anna Pospíšilová ze 3. B). 
 Všem soutěžícím děkujeme za účast a předvedené výkony a postupujícím přejeme hodně zdaru 
v okresním kole, které se uskuteční již na konci ledna v Novém Jičíně. 

             Mgr. Jindřich Foltas 
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Mgr. Pavlína Andreeová, Mgr. Radim Bejlovec, Mgr. Jindřich Foltas, Mgr. Magdalena Miláková 

Školní kolo OČJ - 2019/2020 

       

 I. kategorie max. 30 + 20 b     

Pořadí Jméno Příjmení Třída Mluv.+sloh Body celkem Okres.kolo 

1. Soňa Šrubařová 8. A 23+18 41 postup 

2. Daniela  Vojkůvková 9.  A 24+13 37 postup 

3.  Adéla Vorlická 9. A 23+12 35 náhradník 

4. Adéla Grichová 9. A 19+12 31   

       

 II. kategorie max. 32+20 b     

Pořadí Jméno Příjmení Třída Mluv.+sloh Body celkem Okres.kolo 

1. Matyáš Khýr 3. A 28+19 47 postup 

2. Marta  Čermáková 2. A 21+20 41 postup 

3. Anna Pospíšilová 3. A 21+19 40 náhradník 

4. Michaela Černínová 3. A 18+18 36   

5. Marek Tatalák 4. B 21+13 34   

6. Eliška Olbrechtová 4. B 19+13 32   

7.-8. Kateřina Pospěchová 1. B 14+16 30   

  Nela Římanová 1. B 17+13 30   

9. Marie Bělušová 3. B 10+19 29   

10. Veronika Tížková 1. A 10+17 27   

11.-12. Barbora Červenková 2. C 14+12 26   

  Marie Pospíšilová 1. B 14+12 26   

13. Tereza Fešárková 1. B 13+11 24   

14. Veronika Chromíková 2. C 11+12 23   

15. Hana Šimurdová 3. B 8+13 21   

16. Nela Weissgärberová 2. B 12+7 19   

17. Natálie Šalamonová 2. B 5+11 16   



 

 

 

Čeština nám jde 
 Ve čtvrtek 23. ledna se v Novém Jičíně konalo okresní kolo Olympiády v českém jazyce. Naše 
gymnázium reprezentovali čtyři studenti a všichni obstáli skvěle. V silné konkurenci v kategorii ZŠ a nižších 
gymnázií si stříbrný stupínek, a tudíž i postup, vybojovala z celkového počtu 68 účastníků Soňa Šrubařová 
z tercie, Daniela Vojkůvková z kvarty pak obsadila skvělé 5.-6. místo. 
Ještě lépe jsme dopadli v kategorii II (střední školy a vyšší gymnázia). Marta Čermáková ze sexty podala 
skvělý výkon v mluvnické i slohové části a zaslouženě zvítězila. Matyáš Khýr ze septimy skončil na  
5.-6.místě. 
 V obou kategoriích budeme mít tak zastoupení v krajském kole, které se uskuteční ve středu  
1. 4. 2020 v Ostravě. Všem děkujeme za vynikající reprezentaci naší školy a jen tak dál. 

             Mgr. Jindřich Foltas 

      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Odsun studentů do Arény 
 „Ať přijdeme, kam přijdeme, všude to samé. Ovace, střílení, věšení. Ovace, střílení, věšení. Ovace, 
střílení, věšení. Už mě to začíná unavovat… Přinášíme lidem dějinnou spravedlnost. Němci musí být 
potrestáni za všechno, co nám udělali!“ 

 Tato slova odstartovala na prknech divadla Komorní scéna Aréna v Ostravě hru Smíření. Právě  
na tuto hru Tomáše Vůjtka vyrazili studenti třetích a čtvrtých ročníků Gymnázia Mikuláše Koperníka 
v Bílovci. Hlavní role obsadily známé tváře světa ostravského divadla. K vidění tedy byli například Štěpán 
Kozub, Josef Kaluža či Vladislav Georgiev. 
 Hra pojednávala o poválečném odsunu Němců z českého pohraničí. Téma bylo zpracováno tak, aby 
hra tuto kapitolu historie divákům co nejvíc přiblížila. Ale také obsahovala pro některé až kontroverzní 
pasáže, např. neustále se opakující hajlování a kruté, leč pravdivé scény popisující znásilnění, vraždy, 
mučení. 
 Podle statistik žilo na územích odstoupených po Mnichovu Německu zhruba 730 000 osob s českou 
či slovenskou národností. A značná část z nich byla vyhnána ze Sudet do vnitrozemí. 
 Po válce u nás zůstalo až 2 800 000 Němců. A téměř všechny čekal – dle slov mnohých – akt 
spravedlivé odplaty. Výsledkem této protiněmecké hysterie bylo vyhánění Němců z jejich domovů, 
vraždění a zabíraní jejich majetku, na což odkazovala i věta ze samotného závěru představení.  
„Na stěně visí obraz. Obraz po dědovi…“ 

 Závěrem je dobré říci, že přibližování takovýchto historických událostí právě mladým lidem je velice 
důležité. A tohle je jedna ze zajímavých forem, jak toho docílit. 

Anna Pospíšilová, septima  
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Mgr. Vít Šustek, Mgr. Markéta Tesařová 



 

 

 

Tercie a kvarta ve Slezském divadle Opava 
 Dne 21. ledna 2020 se žáci tercie a kvarta vydali na muzikál Noc na Karlštejně do Slezského divadla 
v Opavě. Toto divadlo jsme navštívili vůbec poprvé. Kromě fotek vznikl z představení i malý komiks. 

Mgr. Magdalena Miláková 
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Recitační soutěž  
 Dne 19. 12. 2019 se v aule naší školy uskutečnila již tradiční předvánoční recitační soutěž. Účast  
byla jako vždy hojná, své básně přišli přednést jak ti nejmenší, primáni, tak i jejich starší a zkušenější   
spolužáci z vyšších ročníků. Celá akce se nesla v hezké sváteční atmosféře, moderátorkami se pro letošní 
rok staly Julie Tomášková a Viktorie Richtárová z 1. A, několika hudebními vstupy soutěžní dopoledne 
zpestřil Vašek Zuchnický, náš absolvent. 
      Výkony recitátorů hodnotila porota složená ze studentů čtvrtého ročníku a také porota, v níž zasedli 
vyučující českého jazyka. Hodnoceny byly dvě soutěžní kategorie, a to podle věku soutěžících. Výkony  
byly velmi pestré a vyrovnané, zazněly verše básníků různých období a stylů. Všem šlo především 
o příjemné okamžiky a o dobrou náladu, kterou se podařilo vytvořit. 
Výsledky byly následující: 
 

 

 

 

 

       Děkujeme všem studentům, kteří se soutěže zúčastnili, přejeme jim šťastnou ruku při výběru básní 
pro další ročník soutěže, vítězům budeme držet palce v dalších soutěžních kolech a věříme, že za rok  
bude naše dopoledne plné veršů stejně pěkné a příjemné jako to letošní.     

        Mgr. Radmila Štípková                                                                                                   
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Pořadí Nižší gymnázium Vyšší gymnázium 

1. Matěj Matoušek, Vendula Bestová Petr Šimpach 

2. Amélie Káňová, Vít Šeděnka Denisa Mikurdová 

3. neuděleno Ondřej Besta, Rostislav Holík 



 

 

 

Ze slohových prací z jazyka českého v tercii 
Poslední slova (vypravování) 
 „Ach!“ Přemýšlím, co dál? Je to už tak dlouho, co mě mí potenciální želví kamarádi opustili. Já tu 
zůstal naprosto osamocen. Zas mi kručí v břiše, i když jsem želva a jsem si jistý, že želvám běžně v břiše 
nekručí! Hopsnu do vody, ještě že mám malé šikovné ploutvičky, určitě to zvládnu. 
Vidím to černě, uvědomuju si, že dnes už se mi žádné potravy nedostane. 
 „To ne!“ vykřiknu. Snažím se podívat pod hladinu, ale vidím jen jednorázová růžová brčka. „Šchrrr!“ 
ozve se najednou. Hrůzou se otáčím. Valí se na mě hotová tsunami plastu. 
Snažím se zachránit, ale již vím, že můj osud je zpečetěn. Pomodlím se ke Gretě Thundberg a pomalu se 
nechávám zasypat smrtelnou dávkou nerecyklovatelných vidliček. 

            Julie Barošová, tercie 

 

Dnes jsem snídal (pracovní postup) 
 Každý asi ví, že snídaně je nejdůležitějším jídlem dne. Rozhodně by se snídaně neměla zanedbávat 
a nikdo by ji ráno neměl vynechat. 
 Samozřejmě existují různé druhy snídaní, které se od sebe mohou lišit. Například já jsem dnes snídal 
jahodový koláč se šlehačkou, dušené vepřové s dušenou mrkví a dušeným sousedem a jako dezert jsem si 
dal cheeseburger s hranolky. A jak že jsem si takovou výtečnou snídani připravil? To se dočtete  
na zbývajících řádcích pod tímto. 
 Jahodový koláč je na přípravu jednoduchý. Budete potřebovat mléko, vejce, mouku, mouchu, 
šlehačku a samozřejmě jahody. 
 Nejprve připravte těsto z jednoho dílu mléka, tří dílů mouky a dvou vajíček. 
 Vytvarujte těsto do tvaru koláče a dejte ho na 30 minut péct do předehřáté trouby na 180 stupňů. 
Během čekání, než se těsto upeče, si můžete krátit dlouhou chvíli tím, že se budete pokoušet chytit 
mouchu, která otravně bzučí kdesi na stropě. 
 Když je koláč upečen, stačí ho jen ozdobit šlehačkou, nakrájenými jahodami a místo třešničky můžete 
na vršek nasadit mouchu, kterou jste při pečení koláče ulovili.  
 Hlavní chod je na přípravu trochu složitější, ale vy se tím určitě nenecháte odradit. K jeho přípravě je 
potřeba vepřové maso, mrkev, salát, olej a soused (nejlépe takový, který vás již nějakou dobu štve). 
Nejjednodušší způsob, jak připravit dušené maso, je chytit libovolně velký kus a následně jej položit na 
místo s nedostatkem vzduchu (např. pod vodu nebo do vzduchotěsné bedny). Pokud je to pro vás příliš 
složité, můžete samozřejmě škrtit maso ručně, protože škrcené je skoro tak dobré jako maso dušené. 
 Až budete mít pocit, že je maso dostatečně udušené, zopakujte tento postup na nastrouhané mrkvi 
a na nastrouhaném sousedovi, kterého je ovšem poměrně těžké odchytit a nastrouhat. 
 Pozn.: pokud není žádný soused v dosahu, popřípadě pokud jste již všechny sousedy spotřebovali, 
můžete tento postup aplikovat na jakéhokoliv náhodného člověka. 
 Poslední chod je o něco lehčí, protože na jeho přípravu vám bude stačit jedno auto jedna stokoruna. 
Nejprve nasedněte do auta a dojeďte ke kterékoli restauraci McDonald´s. 
 Poté už máte všechno připraveno a můžete se pustit do nejlepší snídaně na světě. Bohužel během její 
přípravy už nastlal čas oběda, takže si ji musíte schovat na zítřejší den.  

            Aleš Horsinka, tercie 
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The Bear Theatre  
 Dne 6. listopadu 2019 navštívila naši školu divadelní skupina The Bear Theatre z Prahy. Domluvili 
jsme se na dvou představeních – pro 3. a 4. ročníky History of England I, od časů Keltů po smrt Jindřicha 
VIII., a pro kvartu, 1. a 2. ročníky A Show Full of Lies aneb pohled na různé typy lží, jak na ně reagovat a co 
dělat, když má lhaní opravdu závažné následky.  
 Studenti si tak mohli užít poslechu anglického jazyka naživo od rodilých mluvčích, dozvědět se plno 
zajímavých informací z historie a zamyslet se nad lží nejen ve svém životě. 

              Mgr. Marie Indráková 
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Soňa Šrubařová mezi nejlepšími v soutěži 
Frankofonie 2020 
 S velkou radostí oznamujeme, že naše studentka tercie Soňa Šrubařová 
se 20. března zúčastní slavnostního ceremoniálu v sídle Ministerstva 
zahraničních věcí v Černínském paláci. Tato soutěž má dlouhodobou tradici 
v rámci Dnů Frankofonie.  
 Právě proběhl její 18. ročník, ve kterém kategorie ZŠ měla výtvarně 
zpracovat alespoň jeden z následujících výrazů s tematikou vody: akvarel, po 
proudu, spolknout, tekoucí, mangrovy, oáza, prudká přeháňka, žbluňk, téci, 
perlivý. 
 Soňa zaujala porotu originálním nápadem, díky kterému do jednoho 
obrázku dostala všechny zadané výrazy. Její výtvarná práce nese název Svět 
v útrobách a obsahuje kratičký komentář tří vět ve francouzštině. Jestli jste 
zvědaví, jak obrázek vypadá, musíte počkat, až nám jej Soňa z Prahy přiveze 
zpět, rádi ho v prostorách GMK nabídneme široké veřejnosti ke zhlédnutí.  
 Chtěla bych touto cestou poděkovat celé tercii, která se do soutěže 
zapojila, a svému kolegovi Mgr. Radimu Bejlovcovi za výtvarnou spolupráci. 
Myslím si, že prostřednictvím této soutěže získá Soňa i její spolužáci motivaci 
do dalšího studia francouzštiny i výtvarné výchovy. 

                   Mgr. Markéta Tesařová 

                                                                                                                   
 

 

 

5. ročník festival „Umím francouzsky“ poprvé s naší účastí! 
 Gymnázium v Českém Těšíně 6. března 2020 uspořádalo  
již 5. ročník festivalu „Umím francouzsky“. I když šlo o termín, který se 
překrýval s našimi jarními prázdninami, neodradilo to Lucii Heiníkovou, 
studentku oktávy GMK, od její premiérové účasti. Do festivalového 
programu byla zařazena divadelní, recitační a pěvecká vystoupení ve 
francouzštině. Výjimečně krásné bylo baletní vystoupení v podání 
ostravské Janáčkovy konzervatoře. Lucie předvedla v rámci pěvecké části 
programu píseň Les échardes od interpretky Charlotte Cardin. Zveme 
k poslechu! Konkurenty se stali studenti nejen gymnázií a středních škol 
Moravskoslezského kraje, ale i Zlínského, Olomouckého kraje  
a Slovenska! Protože tento festival není soutěžní, vládne na něm velmi 
příjemná inspirující atmosféra. Děkujeme Lucce za zviditelnění naší školy 
v kontextu francouzského jazyka, fanouškům Lucky (Dominik Nagy, Nela 
Hanelová a Jiří Žurek) za podporu a paní organizátorce Šteflové za 
organizační zajištění festivalu, na kterém se podílejí rodilí mluvčí a čestní 
hosté Francouzská aliance, Francouzského institutu, Sdružení učitelů 
francouzštiny a Moravskoslezského kraje.  

                                                                                             Mgr. Markéta Tesařová  
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http://mo.mff.cuni.cz/p/


















https://www.eesc.europa.eu/yeys2020










https://www.krabiceodbot.cz/sberne-misto/63/gymnazium-mikulase-kopernika-bilovec/
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